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ادامه از صفحه یک
در همین دو، سه روز خیلی از مردم ما با 
اصطلاحات حقوقی مانند مثله کردن، اولیای دم، 
معاون جرم، مباشر جرم، دیه جنایت بر میت و خیلی 
از اصطلاحات دیگر آشنا شدند. کما اینکه با پاره ای 
از اصطلاحات روانشناسی نیز همچون اسکیزوفرنی، 
پارانوئید و...نیز آشنا شده و مورد توجه قرار گرفت که 
همین امر باعث مراجعه نامبردگان به منابع مختلف 
جهت آگاهی بیشتر از اصطلاحات فوق است. در هر 
حال انتشار اخبار به زعم نگارنده به صورت صحیح 
و قانونی و بدون بزرگنمایی کردن آنها، می تواند 
نوعی آموزش برای مردم باشد که آنها را در نحوه 
چگونگی گفتار و رفتارشان یاری دهد. سوم، اصل 
بر این است که پدر و مادر خواهان خوشبختی و 
سعادت فرزندانشان هستند و سبب به وجود آمدن 
آنها شده اند. آنها فرزندانشان را پاره تن شان می دانند. 
فلسفه وضع ماده 301 قانون مجازات اسلامی که 
ملحم از اندیشه فقهای اسلام است که )پدر در قبال 
قتل پسر قصاص نمی شود(همین است. متاسفانه طی 
چند روز اخیر شاهد بودیم که در خصوص پدران و 
مادران در فضای مجازی تحت تاثیر اخبار ناخوشایند، 
موضوع به صورت طنز و شوخی گرفته شده، مطالبی 
نقل شد که قلب اندیشمندان و به خصوص پدران و 
مادران را به درد آورد. این عده از افراد باید بدانند 
اینگونه نگاه سطحی و همراه با مطایبه و شوخی به 
مسائل که باعث هتک حرمت پدر و مادر می شود، 
اساسا کاری است به دور از عقل و اندیشه و فرهنگ. 
شاید از هر هزاران نفر یکی پیدا شود که تحت 
شرایطی ناگزیر به ارتکاب قتل فرزندش شود. چهارم، 
در رسانه ها از قول یکی از حقوقدانان عنوان شده بود 
که مجازات حبس مادر بابک که معاونت در جرم 
داشته، از مباشر جرم بیشتر است که باعث تعجب 
خوانندگان مطلب شده بود، حال آنکه اینگونه نیست 
و مطابق تبصره 2 ماده 127 قانون مجازات اسلامی 
قطعا مجازات حبس مادر کمتر از مجازات حبس 
پدر خواهد بود. پنجم، کلام آخر؛ همه ما می دانیم 
که علت العلل همه مسائل و جرائم، فقر مالی است. 
مادامی که مردمان جامعه دغدغه مالی و مسکن و کار 
و پوشاک و نان داشته باشند و مدام دچار افسردگی و 
یاس و بدبینی شوند، زمینه ارتکاب انواع جرائم بسیار 
فراهم تر خواهد شد. در هر حال برعهده حکومت است 
که در جهت رفع این معضل دیرین هرچه بیشتر 
موضوع را جدی گرفته و برنامه ریزی و تلاش کند که 
زمینه ایجاد بستر جرائم از بین برود. والا با این اوضاع 
و احوال و با این شرایط خیلی خوشبینانه است که 
منتظر این باشیم که شبیه حوادثی که روزهای اخیر 

اتفاق افتاده است، تکرار نشود.

در امتداد قتل

ادامه از صفحه 2
ما خاطرات علم در دوران شاه را داریم. با اینکه 
شاه بسیار کنترل می کرد ولی از 600 صفحه 
خاطرات آقای علم مطلع نمی شود. این قدر 
حفاظت را رعایت کرده بود و الآن هم به نظر من 
یکی از منافع خوب تاریخی قابل استفاده است. 
اگر آقای ظریف می خواست انتقال تجربه کند 
باید از روش های 45 سال پیش استفاده می کرد. 
به هر حال انسان جایز الخطاست و این خطا 

صورت گرفته است. 
  فیلتر یا غیر فیلتر؛ مساله این است

ابوالحسنی در بخش دیگری شنیده ها مبنی بر 
دعوا بر سر فیلترینگ یکی از شبکه های اجتماعی 
را رد کرد و درباره فیلتر لایو اینستاگرام گفت: 
اصلا تا الان در جلسات شورای عالی راجع به 
فیلترینگ بحث نداشته ایم. وی در پاسخ به 
اینکه در مورد کلاب هاوس هم هیچ بحثی نبوده 
است؟ توضیح داد:  در شورای عالی نبوده است. 

در کارگروه تعیین مصادیق بحثی صورت گرفته 
است. وی در واکنش به اینکه  الان که خلاف 
قانون را فیلتر کرده اند شما به عنوان سیاستگذار 
نظرتان چیست؟ گفت: اگر خلاف قانون کرده 
باشند نباید این کار را بکنند. ابوالحسنی در 
تعریف خلاف قانون چنین گفت که در این 
تشکیک هست که صادر شده یا نشده است. 
من اطلاعی ندارم. فکر می کنم آقای جهرمی 
در کلاب هاوس اشاره ای داشتند. چون بعضی از 

تصمیم گیری ها در جلسه حضوری و بعضی دیگر 
در چارچوب نرم افزار است. در چارچوب نرم افزار 
فیلتر شدن کلاب هاوس تصویب شده بود. لذا 
الان تشکیک هست و بعضی ها می گویند قانونی 
بوده و بعضی ها می گویند قانونی نبوده است. 
کسانی که معتقدند قانونی بوده به فیلتر کردن 
اقدام کرده اند و کسانی که معتقد نبودند قانونی 
بوده اقدام نکرده اند. وی در پاسخ به اینکه احتمالا 
بعد از انتخابات فیلتر می شود؟ اظهار داشت: 
من بعید می دانم. چون اگر بحثی بوده که این 
فیلتر صورت بگیرد شاید یک تدبیر پیشگیرانه 
در رابطه با انتخابات بوده و بعید می دانم که این 

کار صورت بگیرد.

پاسخ مبهم دبیرشوراي عالي فضاي مجازي درباره ایجاد محدودیت ها:

فيلترينگ كلاب هاوس؟ - قانوني بوده نبوده!

یــادداشــت 
یک فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به ثبت نام 
داوطلبان سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
اظهار داشت:  ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری 
مرحله مقدماتی شکل گیری آرایش انتخاباتی دوره 
سیزدهم ریاست جمهوری است و برای ارائه تحلیل 
دقیق تر از ترکیب رقبا و صورت بندی مناسبات و 
رقابت ها و رفاقت ها باید منتظر باشیم خروجی های 
شورای نگهبان به طور دقیق مشخص شود؛ بعد 
از آن امکان ارائه تحلیل واقع بینانه تری از شرایط 
امکانپذیر است. حسن رسولی با بیان اینکه در این 
دوره از انتخابات ریاست جمهوری با یک تعارض 
و دوگانه متنافری روبه رو هستیم، گفت: بر اساس 
نظرسنجی هایی که تاکنون انجام شده،  ضریب 
مشارکت حدود 40 درصد تخمین زده می شود. از 
سوی دیگر و برخلاف این روند کاهشی،  شاهد ثبت 
نام چندصدنفر نامزد بالقوه انتخاباتی هستیم و لذا از 
منظر رای دهندگان با کاهش انگیزه حضور و از منظر 
انتخاب شوندگان در مقایسه با گذشته، به خصوص 
از منظر چهره های سیاسی برخاسته از بخش های 
مختلف فکری و جناحی با فراوانی داوطلبان روبه رو 
هستیم. عضو جبهه اصلاح طلبان ایران درباره انتقاد 
اصولگرایان در جریان اصلاح طلب و این موضوع که 
چرا با وجود اعتراض به محدودیت اختیارات ریاست 
جمهوری، بازهم اصلاح طلبان پرقدرت وارد عرصه 
انتخابات می شوند، بیان کرد: در بین اصلاح طلبان، 
صاحب نظرانی هستند که درباره نظام توزیع قدرت و 
اختیار در قانون اساسی به عنوان میثاق ملی، انتقادات 
و نقطه نظراتی دارند و طبیعی هم هست زیرا قانون 
اساسی وحی منزل نیست و همچنان که در سال 
6۸ مورد بازنگری قرار گرفت و یک رده از قوه مجریه 
حذف شد می تواند براساس جوازهای همین قانون 
اساسی و طی تشریفات قانونی، بحث اصلاح قانون 
اساسی به خصوص تجدید نظر در ساختار قدرت از 
طریق رفراندوم به رای مردم گذاشته شود. وی درباره 
میزان مشارکت در انتخابات ریاست جمهوری نیز 
گفت: مشارکت حداکثری بیش و پیش از آنکه تحت 
تاثیر معادلات فرایند انتخابات باشد، از فضای عمومی 
جامعه به معنای ضریب رضایت و یا عدم رضایت افکار 
عمومی از شرایط اجتماعی و اقتصادی و عمومی 
جامعه تبعیت می کند. واقعیت این است که در شرایط 
کنونی متاثر از پدیده کرونا که موجب ایجاد رکود 
جدی در فضای کسب و کار و معیشت مردم شده و  
فشار تحریم ها،  اگر همین وضعیت ادامه داشته باشد 
احتمالا شاهد کاهش مشارکت باشیم. در طول 4 دهه 
اخیر انتخابات سراسری در ایران به خصوص انتخابات 
ریاست جمهوری، مشارکت هیچ وقت از 60  درصد 
پایین تر نبوده و در سال 76 نزدیک ۸0 درصد شد 
ولی در انتخاباتی که اسفندماه پارسال برای مجلس 
یازدهم برگزار شد متوسط مشارکت کشور 42 درصد و 
برای تهران این عدد حدود 1۸ درصد بوده است. وی با 
بیان اینکه این افت 30 درصدی نسبت به گذشته یک 
تهدید جدی علیه انتخابات پرشور است، اظهار کرد: اگر 
بپذیریم که شرایط جامعه از جهت رضایتمندی مردم 
مطلوب نیست؛ برای کاهش آثار عوامل تهدیدکننده 
انتخابات پرشور باید اقدامات جبرانی دو چندانی 

صورت بگیرد. 

                
فـــرارو

انقلاب مردم در سال 57  و جمهوری اسلامی متکی به آرای مردم بوده 
است. بنیانگذار جمهوری اسلامی نیز همواره بر مردم تکیه داشت و هیچ گاه به 
نیروی نظامی داخلی یا ابرقدرت های خارجی تکیه نکرد، بلکه تکیه حضرت 
امام به مردم بود. به همین دلیل است که این گفته امام)ره( که میزان رای ملت 
است را هیچ زمان نباید فراموش کرد. افتخار جمهوری اسلامی نیز تاکنون 
مشارکت بالای 70 درصدی بوده است. از این نظر نظام جمهوری اسلامی دو 
ویترین دارد؛ یکی جمهوریت و دیگری اسلامیت. جمهوریت در رای مردم 
متبلور می شود  و اگر مشارکت مردم در انتخابات کاهش پیدا کند نشان 
دهنده این است که جمهوریت نظام خدشه دار شده است. بنا بر این امام و 
مقام معظم رهبری همواره تاکیداتشان بر اصل مشارکت بوده است. حال اگر 
برخی بخواهند مشارکت حداکثری را زیر سوال ببرند یک انحراف بزرگ در 
جمهوریت نظام است. به هر حال این نظام که بر پایه خون شهدا و تلاش های 
رزمندگان و جانبازان شکل گرفته و تداوم پیدا کرده تمام افتخار نظام به مردم 
بوده و این مردم بودند که در مقابل دشمن خارجی ایستادگی کردند. وقتی که 
برخی مثل سخنگوی شورای نگهبان می گویند که کاهش مشارکت مردم در 
انتخابات نیز مشروعیت انتخابات را زیر سوال نمی برد این ظاهرات یک انحراف 
است که باید دلسوزان نظام و رده های بالای حاکمیت مانع از آن شوند، چراکه 
وقتی مشارکت حداکثری می شود در حقیقت تکیه گاه این کشور و نظام همه 
به مردم می شود. در حالی که اگر مشارکت مردم کاهش پیدا کند نشان دهنده 
این است که مردم به برخی روندهای جاری در جامعه معترضند و اعتراض 
خود را نیز با کاهش مشارکت در انتخابات نشان داده و بعضا نیز پای صندوق 
رای حاضر نمی شوند. این در حالی است که بخشی از مردم رد صلاحیت هایی 
که باعث عدم حضور بسیاری از چهره ها در انتخابات می شود را قبول ندارند 
و به همین دلیل پای صندوق های رای نیامدند. متاسفانه صداوسیما نیز در 
برخی از برنامه های خود همین روش و رویه را طی می کند و بعضا به سمت 
اظهار نظرهای باندی و جناحی حرکت می کند، چرا که یک جریان و جناح 
اقلیت در جریان اصولگرا چشم طمع به مشارکت حداقلی مردم در انتخابات 
بسته تا بدون هیچ مشکل و دردسری پیروزی در انتخابات را از آن خود کند. 
از نگاه این جریان و طرفداران آنها رای اکثریت مردم محلی از اعراب ندارد و 

به رای اقلیت تکیه می کنند.

زیر سوال بردن مشارکت حداکثری،چرا؟

سخن روز

ادامه از صفحه یک
امروزه کامپیوتر بدون نیاز به تخصص این کار را انجام می دهد. نمی دانم 
ظرف بیست روز می توان به آنچه که اعضای شورای نگهبان نسبت به 
افراد پاکدست و مسلمانی که گناه انجام نمی دهند، دیگران هم برسند؟ 
آیا سیاست های کلی باید به محدود کردن یک جریان تعریف و تفسیر 
شود. کشورهای توسعه یافته چگونه توسعه پیدا کرده اند؟ مگر توسعه یک 
کشور به معادن آن است، مگر به ثروت آن است؟ معادن و دیگر ثروت ها 
زمانی می توانند در زندگی مردم تاثیرگذار باشند که توسط افراد متخصص 
و کارآمد با برنامه ریزی علمی و داده هایی که کشورهای توسعه یافته از این 
طریق به توسعه یافتگی رسیدند، به آن دست یافت؟ ایراد اساسی انتخابات 
ایران به اینکه اکثر روسای جمهور بعد از پایان دوره های ریاست جمهوری 
به حاشیه رانده می شوند و حتی بعضا با عناوینی مثل بی بصیرت و فتنه انگیز 
و دیگر عناوینی از این دست آیا می تواند نشانگر این باشد که برنامه 
دولت هایی که در همین بیست روزه با تبلیغات خود توانستند آرای مردم 
را بگیرند، درست بوده است یا غلط؟ در کدام کشور، مدیریت و تجربه 
و تخصص مدیران سابق را کنار می گذارند و از تخصص و مدیریتشان 
استفاده نمی کنند؟ اگر شاهد مثال از غرب بیاوریم متهم به دوستی با غرب 
می شویم اما سیاست و توسعه یافتگی غرب و شرق نمی شناسد. رفاه مردم 
از هر مسیری که محقق شود، باید دنبال آن بود. متاسفانه این شیوه انتخاب 
کاندیداهای اصلح و فرصت اندکی که برای شناسایی این افراد در اختیار 
مردم می گذاریم خروجی آن در نهایت این خواهد بود که کاندیداهایی که 
امروز از هفت خوانی گذشته اند که در نهایت توانسته اند نظر شورای نگهبان 
را جلب کنند و دولت بعد از انتخاب شدن تشکیل دهند، سرانجامی بهتر از 
روسای جمهور سابق و به حاشیه رانده شده، نخواهند داشت. سیاست های 
کلی ابلاغی رهبری تنها محدود به مدرک و سن و مدیریت چهارساله 
و نداشتن سابقه ای که به زعم شورای نگهبان در جمع فتنه انگیزان قرار 
می گیرد باید فرصت کافی برای مردم هم باقی بگذارد تا بتوانند فردی را 
انتخاب کنند که در این بیست روزه ظاهرالصلاح نباشند بلکه واقعیت این 
است که در جوامع امروزی نیاز هست که برنامه کاندیداها در معرض افکار 
عمومی قرار بگیرند. بتوانند در رقابتی تنگاتنگ در مدتی طولای برنامه های 
خود را در معرض افکار عمومی قرار دهند. همین آمریکا حداقل یک سال 
طول می کشد تا کاندیداهای خود را مهیای توزین در روز رای گیری بنمایند. 
اول باید در حزب خود رقبای حزبی را قانع کنند و نگاه طرفداران حزب 
را نیز به این مهم جلب کنند که برنامه ایشان از دیگر افراد بهتر است، بعد 
از آنکه حزب در نهایت کاندیدای اصلح خود را در انتخابات درون حزبی 
معرفی نمود، چندین ماه طول می کشد که دو کاندیدای معرفی شده از 
ناحیه دو حزب قدرتمند ایالت به ایالت برنامه های خود را در معرض افکار 
عمومی قرار دهند. در این صورت هم حزب مسئول تضمین انجام برنامه های 
کاندیدای حزبی است و هم فرد معرفی شده از ناحیه حزب در مقابل مردم 
و حزب مسئول است و چهار سال بعد رای دهندگان با یک پرسش و یا 
یک تحسین در مقابل رئیس جمهور منتخب قرار می گیرند. اگر برنامه ها 
را درست پیش برده باشد برای دوره بعدی به او رای می دهند وگرنه مانند 
انتخابات اخیر آمریکا، دونالد ترامپ را به گفته یکی از مسئولان به زباله دان 
تاریخ پرت می کنند. واقعیت این است در این مدت کم نمی توان کاندیدای 
اصلح را از بین تعداد معدودی که شورای نگهبان معرفی می کند، انتخاب 
نمود. در 12 دوره گذشته، هر تعداد افرادی که شرکت کرده اند، شورای 
نگهبان برنامه خود را پیش برد و زیر 10 نفر را درنهایت به مردم معرفی 
کرد. در دوره گذشته 1600 نفر شرکت کردند و از بین آنها، کمتر از 10 نفر 
معرفی شدند. امسال هم 595 نفر شرکت کردند، با مصوبه شورای نگهبان 
450 نفر از آنها به گفته آقای کدخدایی بدون بررسی پرونده آنها به بایگانی 
سپرده شد. تنها 40 نفر باقی ماندند و از این 40 نفر، زیر 10 نفر یعنی به عدد 
دورقمی نمی رسد، معرفی خواهند شد.31 استان در کشور داریم کاندیداها 
در این بیست روزه چگونه تقسیم کنند که حداقل به مراکز استان ها یک سر 
بزنند تا برنامه خود را که تا روز احراز صلاحیت مجاز نیستند در اختیار عموم 
بگذارند حداقل در یک روز سفر به استان بتوانند به صورت شفاهی برای 
مردم بخوانند. شورای نگهبان که چهار سال ناظر بر حرکت و اعمال افرادی 
که احتمالا در معرض کاندیداتوری قرار می گیرند، با آن همه ابزار و امکانات 
مثل هیات های دائمی نظارت، هیات های اجرائی بالقوه و بالفعل دائمی، تنها 
چند نفررا می تواند، احراز صلاحیت کند. اما منِ رای دهنده، چگونه می توانم 
ظرف بیست روز فردی را انتخاب کنم که بعد از چهار سال آن فرد متهم به 
بی بصیرتی، فتنه گر یا سایرعناوین نشود و من رای دهنده هم در گناهی که 
کاندیدای برنده انتخابات ظرف چهار سال مرتکب می شود، شریک نباشم؟ 
قانون انتخابات ایران شاید برای شورای نگهبان ابزاری باشد که فرد صالح را 
بتوانند انتخاب کند اما برای رای دهندگان طریقه و روشی نیست که بتوانند 
فردی را انتخاب کنند که بعد از چهار سال متهم به انواع اتهاماتی که نسبت 
به روسای جمهور سابق داشته ایم، از بی بصیرت و فتنه و غرب زده گرفته 
تا بی تدبیر نشوند. کاش همین یک دغدغه را می داشتند که چرا اجازه 
نمی دهد در یک فرصت مستوفی مردم بتوانند فردی را انتخاب کنند که در 

آینده به جمع روسای جمهور سابق، نپیوندند.

در این بیست روز چه اتفاقی می افتد؟

اسماعیل گرامی مقدم
سخنگوی حزب اعتماد ملی

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا عنوان کرد که 
با وزیر امور خارجه ایران درباره برجام گفت 
و گو کرده و تیم های مذاکره کننده مستقر 
در وین، پیشرفت خوبی در هفته های اخیر 
داشته اند و همه طرف ها اکنون باید تصمیمات 
سیاسی لازم را اتخاذ کنند تا بتوانیم مذاکرات 
را به نتیجه برسانیم و به اجرایی شدن کامل 
توافق هسته ای بازگردیم. مشخصا در این 
میان برای آژانس بین المللی انرژی اتمی 
مهم است که فعالیت های راستی آزمایی اش 
را ادامه دهد و برای ایران نیز ملموس شدن لغو 
تحریم ها از اهمیت بسزایی برخوردار است. 
اظهارات بورل در پی این مطرح می شود که در 
هفته های اخیر، مذاکرات کمیسیون مشترک 
برجام در راستای احیای توافق هسته ای از 
طریق بازگشت دو جانبه تهران و واشنگتن 
به توافق هسته ای در وین برقرار بوده و در دور 
اخیر خوش بینی  هایی با توجه به موفق بودن 
مذاکرات و حل شدن بخش عمده مسائل 
اختلافی به میان آمده است. در این مذاکرات 
روند لغو تحریم ها علیه ایران از سوی آمریکا 
و اقدامات ایران برای بازگردانی اقدامات 
جبرانی هسته  ای به حالت اولیه، مورد بررسی 
قرار می گیرد. رئیس جمهوری کشورمان نیز 
در این خصوص گفت که تحریم نفت، تحریم 
پتروشیمی، کشتیرانی، بیمه، بانک مرکزی و 
سایر بانک ها  را بزودی لغو خواهند کرد، به 
این معنا که گام اصلی و بزرگ برداشته شده 
و توافق اصلی انجام شده است. در این میان 
آنچه که باید مورد توجه قرار گیرد تا بار دیگر 
کشور گرفتار نشود، روزهای پس از توافق و 
برداشتن گام های صحیح در آن برهه زمانی 
است. در راستای بررسی این مسائل »آرمان 
ملی« گفت و گویی با عبدالرضا فرجی راد، 
سفیر پیشین ایران در نروژ داشته است که در 

ادامه می خوانید.
 مذاکرات وین در چه مرحله ای قرار 
دارد و پیش بینی شما در مورد روزهای 

آتی چیست؟
مذاکرات در وین پیشرفت های خوبی 
داشته و به نظر می رسد با برداشته شدن 
تحریم های اصلی علیه کشور موافقت شده 
است. مسائل فنی و تحریم های افراد حقیقی 
به نظر می رسد امروز مورد اختلاف است که 
مشخصا در خصوص این جزئیات نیز تفاهم 
حاصل خواهد شد. طرفین به خوبی در حال 
مذاکره با یکدیگر هستند و شاید معضل اصلی 
در این میان این باشد که اعتمادها نسبت به 
یکدیگر کم است. از سوی دیگر کشورهای 
طرف در برجام مشکلات داخلی و موانعی 
برای احیای برجام دارند که گذر از آنها این امر 
را مقداری زمان بر کرده است. آنچه اهمیت 
دارد تحریم های اقتصادی و بانکی علیه ایران 
است که برداشته خواهد شد. طرفین نیز به 
نحوی این امر را تایید کرده اند. به نظر می رسد 
اختلاف دیگری که در این میان وجود دارد 
این است که سانتریفیوژهای پیشرفته ایران 
کجا نگهداری شوند که این نیز قابل حل 
خواهد بود و راه حلی برای آن پیدا می شود. 
اگر سیاسی به مسائل نگاه نشود تا هفته آینده 
توافق نهایی حاصل می شود. در راستای رسین 
به این توافق نباید به زمان نگاه سیاسی داشت. 
اگر به زمان باقی مانده پیش رو نگاه سیاسی 
وجود داشته باشد، طبیعتا توافق به بعد از 
انتخابات موکول می شود. در حالت عادی به 
نظر می رسد ما در خردادماه شاهد حصول 

توافق باشیم.
 آیــا مــمکن است زمان میان امضا 
شدن تفاهم و عملیاتی شدن تعهدات و 

لغو تحریم ها طولانی شود؟
ایران مشخصا قبول نخواهد کرد که زمان را 
از دست دهد. طبیعتا از زمانی که توافق امضا 
شود، آمریکا اعلام خواهد کرد که تحریم ها 
را لغو خواهد کرد و ایران نیز به تعهدات 
خود عمل خواهد کرد. نمی توان این اصل 
را به زمان دیگری موکول کرد زیرا از زمان 
امضای تفاهم باید اجرایی شود. آنچه که 
در این میان اتفاق می افتد راستی آزمایی 
در خصوص انجام تعهدات است که آن نیز 
چند هفته بیشتر نخواهد بود و شاید ایران 
بتواند این مهلت را از طرف های مقابل بگیرد. 
برداشت تحریم ها زمان بر نیست اما باید 
به یک نکته توجه داشت که لغو تحریم ها 
نیازمند اعتمادسازی آمریکا در عرصه جهانی 
است. به واسطه این اعتمادسازی بانک ها و 
شرکت های بزرگ با ایران همکاری خواهند 
کرد و لغو تحریم ها مشخصا اوضاع را دگرگون 
می کند. در زمان اوباما نیز این مشکل وجود 
داشت. برخی شرکت ها بر این باور هستند 
که 4 سال دیگر یک شخصیت جمهوری 
خواه در آمریکا به قدرت خواهد رسید و به 
همین علت ریسک نخواهند کرد. مشخصا با 
امضای توافق در روزهای آینده بخش مهمی 
از شرکت ها و بانک ها همکاری خود را با ایران 
آغاز خواهند کرد اما در راستای اینکه این 
همکاری همه جانبه شود باید آمریکا به جهان 
اعتماد دهد که توافق بار دیگر نقض نمی شود. 
باید ایران یک تضمین از آمریکا بگیرد. تایید 
این تفاهم توسط مجلس دو کشور کمی 
دشوار است زیرا در آمریکا پیچیدگی های 
زیادی دارد اما می توان راه حل دیگری پیدا 
کرد. باید شرایطی ایجاد کرد که علاوه بر اروپا، 
روسیه و چین، خود آمریکا نیز در اقتصاد 
ایران همکاری کند. در همین راستا ایران 
می تواند پیگیر خرید هواپیما از آمریکا باشد 
و در قسمت نفت نیز همکاری های مشترکی 
صورت گیرد. این همکاری اگر در بلندمدت به 
حوزه های دیگر اقتصاد نیز کشیده شود یک 
تضمینی ایجاد می کند که دولت های آتی 
آمریکا با توجه به سهم اقتصادی که دارند 

برجام را برهم نزنند.
 پــس از تــوافـــق با کشورهای 
طرف برجام، آیا عـدم تــصویب fatf و 
یا تغییر دولت به نتیجه لغو تحریم ها و 

مذاکرات ضربه وارد می کند؟
برای  را  لوایح مشکلاتی  عدم تصویب 
مبادلات مالی ایران ایجاد می کند، اما به 
 fatf نظر می رسد نظام برای تصویب لوایح
راه حلی پیدا خواهد کرد. سخت گرفتن و 
مقاومت شدید علیه این لوایح دیگر همچون 
گذشته نیست و تصویب fatf در داخل کشور 
امروز بستگی به توافق در وین دارد و اگر 
توافق صورت گیرد احتمالا لوایح نیز تصویب 
می شوند. اگر توافق خوبی در وین حاصل 
شود به احتمال 90 درصد لوایح چهارگانه 
در ایران نیز تایید و تصویب می شوند. اگر 
توافق حاصل شود تا مردادماه قطعا همه چیز 
نهایی خواهد شد. باید توجه داشت که آمریکا 
امروز کاملا متفاوت با سال های گذشته است 
و علت آن نیز این است که آنها نمی خواهند 
وارد درگیری با ایران شوند. استراتژی دولت 
بایدن بر مبنای دیپلماسی است و این را 
ند. از سوی دیگر دولت  بارها اعلام کرده ا

بایدن نمی خواهد زمان را از دست دهد و به 
همین علت از افغانستان و عراق نیز خارج 
می شوند تا ثبات در خاورمیانه ایجاد شود و 
خیالشان از خلیج فارس و تامین انرژی راحت 
شود تا با خیال راحت به مساله بزرگ تری 
همچون چین بپردازند. اگر آمریکا بخواهد در 
خاورمیانه بحران ایجاد کند، سیاست اصلی 
آنها که مقابله با چین است خدشه دار می شود. 
به همین علت آمریکا نیز برجام را احیا خواهد 
کرد. به دنبال احیای برجام اقتصاد ایران با 
مسیرهای جدید توسعه رو به رو می شود که 
وضعیت اقتصادی کشور را بهتر می کند. زمانی 
که این اتفاق رقم بخورد، ایران به راحتی 
نفت خود را به فروش می رساند و پول وارد 
کشور می شود و این به نفع دولت آینده است 
و قطعا دولت از هر جناحی که باشد برای 
اینکه توانمندی خود را نان دهد این عرصه 
را برهم نخواهد زد. این یک طرف قضیه است 
و طرف دیگر آن نقش نظام در تصمیم گیری 
در خصوص مذاکرات است. امروز دولت یک 
سهم در توافق وین دارد و تصمیم عمده را 
نظام گرفته است به همین علت با وجود 
مخالفت های زیاد در داخل کشور در خصوص 
مذاکرات اما این روند همچنان ادامه دارد. این 
فشارها در اسفند ماه گذشته نیز زیاد شد اما 
حرف آنها در داخل ایران خریدار ندارد. نظام 
معیارهایی مشخص کرده است و مذاکرات بر 
همان اساس معیارها پیش می رود و تا این 

لحظه نتایج خوبی حاصل شده است.
 پس از احیای برجام ایران باید به چه 
مواردی توجه کند تا دستاوردهای این 

توافق از بین نرود؟
از شروع مـــذاکرات تــــا امروز رژیم 
صهیونیستی، امارات و عربستان تلاش های 
زیادی کردند تا این توافق خدشه دار شود و 
لابی های این دولت ها نیز در آمریکا به شدت 
فعال شدند تا حداقل این روند را کند کنند 
اما دولت فعلی بایدن به آنها توجه نکرد و کار 
خود را کرد. آنها نمایندگان کنگره را تحریم 
کردند، مقاله نوشتند و حتی رسانه ها را 
تحریم کردند تا بتوانند کاری از پیش ببرند. 
علت اینکه بایدن به این مخالفت ها توجه 
نکرد این بود که آمریکا استراتژی خود را 
فدای این لابی ها نمی کند هرچند که خیلی 
قوی عمل کرده و عمل می کنند. آمریکا یک 
استراتژی برای خود مشخص کرده است و 
طبق آن جلو خواهد رفت. بایدن می داند که 
با جنگ نمی تواند کار را پیش ببرد. این باور 
از جنگ در عراق، افغانستان، سوریه و یمن 
به دست آمده است که نتوانستند با جنگ 
در این کشورها کاری انجام دهند. بنابراین 
آنها دیپلماسی را انتخاب کردند. یادمان 
نرود که دولت اوباما که بسیاری آن را بهترین 
دولت آمریکا می دانستند، هر روز و در حین 
مذاکرات می گفت که تمام گزینه ها حتی 
حمله نظامی به ایران روی میز است اما در 
ماه های اخیر دولت بایدن یک بار هم چنین 
تهدیدی نکرده است و هیچ گاه نگفته است 
تمام گزینه ها روی میز است. آنها به صراحت 
گفته اند که جنگ نمی خواهند و می خواهند 
مشکلات را از طریق دیپلماسی حل کنند. 
به همین علت آنها زیر بار فشار سعودی و 
صهیونیستی نمی روند و همین مسیر را ادامه 
می دهند. امروز آمریکا دیگر نگاه خود را به 
سمت خاور دور و و رقیب جدی خود یعنی 
چین معطوف کرده است. هر روزی که آنها 
از خاور دور غفلت کنند به ضررشان تمام 

خواهد شد و به همین علت می خواهند مساله 
خاورمیانه سریع تر حل شده و به آن مشکل 
اصلی خود بپردازند. آمریکا مسلما نمی تواند 
در چند جبهه سخت و دشوار به صورت هم 
زمان حضور داشته باشد. امروز چین به 
شدت پیشرفت کرده است و بر بسیاری از 
کشورهای جهان فائق آمده و تجارت و اقتصاد 
آنها در حال رسیدن به قله جهان است. ایران 
نیز در این میان نباید زمان را از دست بدهد 
و به گونه ای عمل کند که فضا برای عملکرد 
مخالفان برجام باز شود و برای ایران هزینه 
بیشتری ایجاد کنند. مساله در وین حل 
می شود و دیپلماسی راه گشا خواهد بود و 
ما نیز باید بر همین دیپلماسی تاکید کنیم 
تا نتایج بهتری بدست آوریم. آمریکا جایگاه 
ایران را فهمیده است و می داند که ایران 
یک قدرت منطقه ای است و به همین علت 
مذاکرات را در دستور کار قرار داده است و 

ایران نیز نباید این فرصت را از دست دهد.
 رویـــکــرد و اسـتراتژی ایران 
پس از توافق در وین باید چگونه باشد و 
همکاری خود را به سمت کدام کشورها 

معطوف کند؟
ایران پس از توافق در وین باید همکاری 
خود را حتما با چین ادامه دهد. در دوران 
تحریم های سخت چین خرید نفت خود 
را از ایران متوقف نکرد و این یک کمک به 
ایران بود و به همین علت باید این همکاری 
پس از احیای برجام نیز تداوم داشته باشد. 
چین در گذشته و پس از امضای برجام اولیه 
از ایران دلخوری پیدا کرد به این علت که 
ایران تمامی همکاری خود را معطوف به 
اروپا کرد. در وهله دوم ایران باید به سمت 
اروپا و همکاری با کشورهای اروپایی برود. 
باید قراردادها و توافقات در برجام اولیه فعال 
شوند تا مناسبات تجاری ایران و اروپا نیز 
قوت گیرد. باید توجه داشت که ما همکاری 
زمینه  در  همسایه  کشورهای  با  خوبی 
اقتصادی نداشته ایم و باید به این حوزه پس 
از احیای برجام توجه ویژه ای شود. ما باید 
برای رابطه با هر کشور همسایه خود یک 
استراتژی داشته باشیم. باید با ارزهای ملی با 
کشورهای همسایه همکاری کرد تا در آینده 
دیگر مشکلی وجود نداشته باشد. باید در امر 
روادید تسهیل گری شود تا تجار و مسافرین 
و گردشگران رفت و آمد داشته باشند و 
به دنبال آن کالا تبادل شود و تجارت با 
کشورهای همسایه زنده شود. امروز روابط با 
عربستان نیز در حال بهتر شدن است و ایران 
با عربستان نیز می تواند به خوبی همکاری 
کند. از سوی دیگر بسیار مهم است که ایران 
و آمریکا نیز همکاری اقتصادی داشته باشند 
زیرا این احتمال وجود دارد که با توجه به سن 
بالای بایدن او یک دوره رئیس جمهور باشد 
و ممکن است پس از او یک جمهوری خواه 
بر سر کار آید به همین علت باید همکاری 
اقتصادی با آمریکا توسعه یابد تا رئیس 
جمهور آینده مجاب شود برجام را برهم نزند. 
ما 30 سال پیش و حتی تا 20 سال پیش با 
آمریکا تجارت داشتیم. آنها از ایران پسته و 
فرش و نفت خریداری می کردند. باید آنها را 
در اقتصاد خود دخیل کنیم و قرارداد خرید 
هواپیماها را پیگیر شویم و کالاهای دیگر را 
از بخش خصوصی این کشور خریداری کنیم. 
باید این باور برای دولت آتی آمریکا ایجاد 
شود که از توافق با ایران ضرر نکرده اند و به 

همکاری ادامه دهند.

عبدالرضا فرجی راد در گفت و گو با »آرمان ملی«:

»ورود آمريكا به اقتصاد ايران« 
باعث بقای  برجام می شود

 آمریکا دیگر نمی گوید همه گزینه ها روی میز است
 تصویب FATFدر انتظار توافق در وین

حسن رسولی:

اجازه نخواهیم داد 
انتخابات 84 تکرار شود


